

## **Laporan baharu mengecam keadaan semakin teruk bagi ahli Parlimen yang berisiko di Asia Tenggara**

JAKARTA — Ahli Parlimen di Asia Tenggara terus berdepan risiko semata-mata kerana melaksanakan mandat mereka atau menyatakan pendapat politik mereka, menurut laporan tahunan “*Parliamentarians At Risk*” dilaporkan oleh Ahli Parlimen ASEAN untuk Hak Asasi Manusia (APHR), yang dilancarkan hari ini di Jakarta.

“Risiko yang semakin meningkat, sama ada secara fizikal dan sebaliknya, yang dihadapi oleh ahli parlimen di rantau ini sama sekali tidak boleh diterima dan adalah perkara yang paling membimbangkan. Ahli parlimen adalah wakil rakyat dan keselamatan serta kebebasan mereka mencerminkan kebebasan demokrasi di mana mereka berkhidmat. Kami menyeru ASEAN, serta negara anggota ASEAN, untuk menjamin perlindungan yang mencukupi untuk mereka dan memberi tekanan kepada kerajaan-kerajaan yang sewenang-wenangnya dan tidak adil yang menganiaya penggubal undang-undang mereka,” kata Mercy Barends, anggota Dewan Perwakilan Rakyat Indonesia dan Pengerusi APHR.

Tahun 2022 menyaksikan trend yang semakin memburukkan bagi ahli parlimen yang berisiko di rantau ini, khususnya di Myanmar, di mana Ahli Parlimen menghadapi bahaya yang semakin meningkat selepas rampasan kuasa yang berlaku pada 1 Februari 2021. Seorang ahli parlimen, Kyaw Myo Min, diseksa hingga mati dalam tahanan dan bekas ahli parlimen, Phyo Zeya Thaw, dihukum bunuh bersama tiga tahanan politik di Myanmar. Bilangan ahli parlimen yang ditahan di seluruh Asia Tenggara kekal tinggi iaitu 85, dengan 84 di Myanmar dan bekas senator Leila de Lima di Filipina.

“Malah ahli parlimen Myanmar yang telah mendapat perlindungan di negara jiran seperti Thailand masih dalam keadaan yang sangat tidak menentu. Berpuluh-puluh daripada mereka tinggal di bandar-bandar di sepanjang sempadan Thai-Myanmar dan mendapati diri mereka sentiasa diganggu oleh polis sebagai pendatang tanpa izin, berada dalam ketakutan berterusan untuk ditahan atau, lebih teruk lagi, dihantar pulang ke negara mereka, di mana mereka akan menghadapi penangkapan, kemungkinan penyeksaan atau lebih teruk lagi, di tangan junta,” kata Charles Santiago, bekas ahli Parlimen Malaysia, dan Pengerusi Bersama APHR.

Di luar Myanmar, khususnya di Kemboja, Malaysia, Filipina dan Thailand, kes serangan fizikal masih jarang berlaku, tetapi kerajaan sering menggunakan tuduhan bermotif politik terhadap ahli parlimen pembangkang. Pembalasan dan ancaman bukan sahaja bersifat kehakiman. Ahli Parlimen juga menghadapi gangguan dalam media sosial, dan menjadi mangsa kedua-dua kempen disinformasi serta ucapan kebencian.



Di Kemboja, kerajaan Perdana Menteri Hun Sen telah menjalankan beberapa siri perbicaraan besar-besaran dan mensabitkan lebih 100 ahli dan penyokong Cambodia National Rescue Party (CNRP), termasuk beberapa bekas ahli parlimen tanpa hadir untuk perbicaraan. Penganiayaan politik dan ugutan oleh kerajaan terhadap ahli dan penyokong parti pembangkang, pembela hak asasi manusia, aktivis hak tanah dan perlindungan alam sekitar, dan wartawan dijangka terus meningkat menjelang pilihan raya umum akan datang, dijangka diadakan pada Julai 2023.

“Hun Sen dan partinya sedang membina pemerintahan diktator satu parti selama ini. Prosesnya sangat perlahan sehingga hanya sedikit yang menyedarinya, tetapi tanda-tandanya jelas dan telah mengakibatkan keadaan hampir totalitarian. Masyarakat antarabangsa mesti meminta kerajaan Hun Sen untuk mempertanggungjawabkan pencabulan hak asasi manusia yang berleluasa dan memastikan parti pembangkang dan calon mereka dapat bertanding dalam pilihan raya umum 2023 dalam persekitaran yang bebas dan adil dengan arena pilihanraya yang sama rata sebelum terlambat,” kata Kasit Piromya, bekas Menteri Luar Thailand dan Ahli Lembaga APHR.

Sementara itu, di Malaysia dan Filipina, maklumat palsu dalam talian dan ucapan kebencian terhadap Ahli Parlimen terus berleluasa. Ahli parlimen pembangkang di kedua-dua Filipina dan Thailand juga sering menghadapi perbicaraan kehakiman melalui penggunaan perundangan yang terlalu luas, manakala kewujudan berterusan undang-undang drakonian seperti Akta Hasutan dan Akta Komunikasi dan Multimedia di Malaysia kekal sebagai ancaman yang kepada pengkritik kerajaan.

“Penggunaan undang-undang sebagai senjata terhadap ahli politik adalah penyelewengan kedaulatan undang-undang, salah satu tunjang demokrasi. Di beberapa negara di Asia Tenggara, undang-undang dan mahkamah digunakan sebagai instrumen bagi mereka yang berkuasa, bukannya untuk apa yang sepatutnya dan instrumen untuk mencegah atau menghentikan penyalahgunaan. Adalah perlu untuk memastikan kerajaan yang menyalahgunakan kuasa mereka untuk mempertanggungjawabkan dan membuat mereka memahami bahawa mereka tidak berada di atas undang-undang,” kata Mu Sochua, bekas ahli parlimen dari Kemboja dan Ahli Lembaga APHR.